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استقبال از خاطرات پرستار جنگ

»نعمت جان« در ايستگاه چهارم
همزمان با هفته دفاع مقدس، چاپ چهارم كتاب »نعمت جان«؛ 
خاطرات صغري بسُتاك، پرستار و امدادگر دفاع مقدس، با طرح 
جلدي نو از سوي انتشارات »راه يار« منتشر و روانه بازار نشر شد. 
به گزارش »جوان« همزمان با هفته دف��اع مقدس، چاپ چهارم 
كتاب »نعمت جان«؛ خاطرات صغري بسُتاك، پرستار و امدادگر 
دفاع مقدس در بیمارستان ش��هید كلانتري انديمشك، با طرح 
جلدي نو از سوي انتشارات »راه يار« منتشر و روانه بازار نشر شد. 

صغري بسُتاك، سال 1337 در انديمشك متولد شده و فعالیت هايش 
را پیش از پیروزي انقلاب ش��روع كرده اس��ت. پس از انقلاب هم در 
نهادهاي انقلابي همچون بنیاد مس��تضعفین، نهضت س��وادآموزي، 
كمیته امداد و نهايتاً بیمارستان ش��هید كلانتري انديمشك خدمت 
كرده است. اواخر سال 1366 با دعوتنامه اي از طرف تعاون سپاه، در 
كنار امدادگري، مسئول گروه انصارالمجاهدين شد. در بخش هايي از 
اين كتاب كه سومین عنوان ناشر در رده زنان انقلاب و دومین عنوان در 
رده پشتیباني جنگ به شمار مي آيد، مي خوانیم: »مجروح موج گرفته اي 
داش��تیم كه گاهي دچار حمله عصبي ش��ديد مي ش��د. 23سالش 
بیش��تر نبود. هرچه آرام بخش بهش تزريق مي كرديم، فايده نداشت. 
نزديكي هاي ظهر حالش بد ش��د و با داد و فرياد از اتاقش آمد بیرون. 
فكر مي كرد توي جبهه است و ما عراقي هستیم. اين طرف و آن طرف 
مي دويد. آمد سمت ايستگاه پرستاري و همه چیز را به هم ريخت. در 
اتاق بقیه مجروح ها را بستم، دويدم توي اتاق تداركات. ايستادم پشت 
در و فقط صلوات مي فرستادم. از شدت ترس به زور نفس مي كشیدم. 
توي دلم مي گفتم الان مي آيد مي گیردم و خفه ام مي كند. توي اتاق، 
سیلندر گاز بزرگي داشتیم. كتري رويي بزرگي مي گذاشتیم رويش و 

براي مجروح ها چاي درست مي كرديم. يك دفعه در اتاق را به زور باز 
كرد. خودم را پشت در پنهان كردم. رفت سمت گاز. كتري را برداشت 
و محكم كوبید به دي��وار و از اتاق رفت بیرون. آنقدر پرتابش ش��دت 
داشت كه يك طرف كتري رفت داخل. تا از اتاق رفت بیرون، زنگ زدم 
اورژانس و گفتم: يكي از موجي هامون حالش خیلي خرابه. خودتون رو 
برسونید.«... دو نفر از پزشكیارها سريع آمدند كمك. داشت خودش را 
از سیم خاردارهاي اطراف بیمارستان رد مي كرد كه دويدند سمتش. به 
زور نگهش داشتند و آوردندش بخش. هنوز داد و فرياد مي كرد. رفتم 
بالاي سرش تا بهش آرام بخش تزريق كنم. توي هوا دست و پا مي زد، 

اگرجاخالي نداده بودم، صورتم بالگدش صاف مي شد... 
يكي از پزشكیارها را فرستادم بالاي سرش. 10دقیقه اي كنارش 
ماند. حرف مي زدند و مي خنديدند. لابه لاي حرف هايشان پزشكیار 
بهش گفت: »خدا رحم كرد ها! نزديك ب��ود بزني صورت خواهر 
بستاك رو صاف كني!« اصلًا يادش نبود چه كرده. حالش كه بهتر 

شد، آمد ازم عذرخواهي كرد.«

     كتاب

 جهاد با »فيك  نيوزها« 
در فضاي مجازي

رهبر معظم انقلاب دانشجويان را به جهاد تبیین در فضاي 
مجازي فراخواندند؛ جهاد با تبلیغات دروغین كه يكي از 

ابزار آن استفاده از اخبار كذب )فیك نیوز( است. 
كاهش مرجعیت خبري رس��انه هاي رس��مي و سنتي، 
زنگ خطري اس��ت كه اگر ب��ه آن توجه نش��ود، آينده 
رس��انه در ايران و جريان انتش��ار اخبار را ب��ا ابرچالش 
»فیك نیوز« ها مواجه مي كند. بر اساس نتايج جديد ترين 
نظرس��نجي يكي از مراكز معتبر افكارسنجي در ايران، 
صداوس��یما ك��ه در اس��فندماه 1397 داراي مرجعیت 
خب��ري 57/7درصدي ب��ود، در ش��هريور 1400، تنها 
42/1درصد از مرجعیت را در اختیار دارد، روزنامه ها هم 
در اين بازه زماني از 1/7درص��د به 0/2درصد مرجعیت 

نزول پیدا كردند. 
در مقابل اين سقوط هاي چشمگیر، فضاي مجازي شامل 
رس��انه هاي اجتماعي، از 26/1درص��د مرجعیت خبر با 
رش��د قابل توجه به 41/4درصد رس��یدند. مقايسه ارقام 
اين نتیجه را حاصل مي كند كه مردم ديگر مانند گذشته 
به صداوس��یما به عنوان مرجع اصلي دريافت اخبار نگاه 
نمي كنند. ه��م اكنون میزان مرجعیت خبر صداوس��یما 
و فضاي مجازي بسیار نزديك ش��ده است و بعید نیست 
در نظرسنجي هاي آتي، صداوس��یما از رقیب خود عقب 

نیز بیفتد. 
كاهش درصد مرجعیت خبر صداوسیما به معناي آن است 
كه ارجاع مردم و مخاطبان به اخبار اين رسانه شیب نزولي 
پیدا كرده است. مديران صداوسیما بايد با خود بینديشند 
كه چرا مردم ديگر خبرها را از بلندگوي اين سازمان دنبال 

نمي كنند؟! 
 اين پرسش��ي اس��ت كه مديران ارشد صداوس��یما و به 
خصوص معاون خبر)معاون سیاسي( اين سازمان بايد به 
دنبال پاسخ به آن باش��ند ولي مي شود براي روشن شدن 
دلايل سقوط مرجعیت خبر صداوسیما، به عوامل دخیل 

در آن اشاره كرد. 
عامل اول از يك رقابت س��الم نش��ئت مي گیرد. برخي از 
مهم ترين اخبار صداوسیما بعضاً با فاصله اي زماني پس از 
وقوع حادثه و رخدادها هس��تند، در حالي كه رسانه هاي 
اجتماعي به لحظه و حتي به صورت مستقیم و زنده اخبار 
را پوشش مي دهند. ارتباط هاي زنده خبري در صداوسیما 
بیشتر معطوف به رخدادهاي رسمي است و حوادث كمتر 

مورد توجه قرار مي گیرند. 
مورد دوم عوامل درون س��ازماني و برون سازماني است كه 
صداوسیما با آن درگیر است، در حالي كه رسانه هاي فعال 
در شبكه هاي اجتماعي از چنین قید و بندي آزاد هستند. 
س��ومین مورد را مي توان به بحث اعتماد مرتبط دانست، 
چرايي كاهش اعتماد به اين رسانه مي تواند ابعاد مختلفي 
داشته باشد، از جمله اينكه مخاطبان به اين نتیجه رسیده 
باش��ند كه خبره��اي رس��انه هاي اجتماع��ي صادقانه تر 
تهیه، تنظیم و منتش��ر مي ش��وند. اما كاه��ش مرجعیت 
خبري صداوسیما چه خطري براي جامعه دارد؟ افزايش 
مرجعیت خبري فضاي مجازي از يك س��و فرصتي است 
ب��راي رقابتي تر ش��دن فضاي اطلاع رس��اني و از س��وي 
ديگر تهديدي است براي گس��ترش فضا و امكان انتشار 
اخبار دروغ ك��ه اصطلاحاً »فیك نیوز« نامیده مي ش��ود. 
فیك نیوز ها بر اساس منشأ انتش��ار مي توانند مغرضانه يا 
سهوي منتشر شوند كه متأسفانه به دلیل شرايط سیاسي 
و اجتماعي ايران و وجود دش��منان خارجي زياد، تولید و 
انتشار اخبار دروغین با غرض رس��یدن به اهداف خاص 
بیش��تر رخ مي دهد. فیك نیوزها همچنین مي توانند در 
چند وجه خود را نشان دهند، ابتدا اخبار كاملًا بي اساس، 
دوم اخباري ك��ه در آن حقیقت و دروغ ب��ه هم آمیخته 
شده و س��وم اخباري كه در آن بخش��ي از واقعیت حذف 

شده است. 
تش��خیص هر كدام از اين اخبار با توجه ب��ه حجم و نوع 
انتش��ار اخبار در فضاي مجازي داراي ش��رايطي اس��ت. 
آموزش »سواد رس��انه اي« باعث مي ش��ود تا حد زيادي 
ش��ناخت »فیك نیوز« آسان ش��ود، ولي از آنجا كه سواد 
رسانه اي هنوز در كشورمان جانیفتاده و در مقابل فضاي 
مجازي به سرعت در حال تبديل ش��دن به مرجع اصلي 
اخبار است، شايد امروز وظیفه س��نگین »جهاد تبیین« 
به مبارزه با فیك نیوزها در ش��بكه هاي مجازي معطوف 
شود. اخبار دروغین در كوتاه مدت و بلندمدت تأثیر سوء 
خود را مي گ��ذارد و مي تواند جريان فك��ري را در جامعه 
ايجاد يا س��بك زندگي خاصي را پي ريزي و ترويج كند يا 
حركت هاي اجتماعي و اعتراضي خاصی ش��كل دهد كه 
همگي بر اساس يك خبر دروغ متولد شده اند. امروز جنگ 
و جهاد با اخبار دروغین در دوره اي كه رسانه رسمي مانند 
صداوسیما تقريباً میدان را باخته است، بايد از اولويت هاي 

فكري جوانان باشد. 

امام علی)ع(:

نجات و رس�تگارى در س�ه چيز 

اس�ت: پايبندى به ح�ق، دورى 

از باطل و سوار ش�دن بر مركب 

جدّيت. 

)غررالحكم، ح ۴۶۶۱(

نظر محمدحسين پويانفر درباره سوگواره »تصوير دهم«

حس و حال اثر مهم است نه دوربين و تجهيزات

»س�وگواره  برگ�زاري  بي�ت)ع(  اه�ل  ج�وان  م�داح 
فيلم كوت�اه تصوي�ر ده�م« را فرص�ت مغتنم�ي ب�راي 
ب�ه تصوي�ر كش�يدن عظم�ت حادث�ه كرب�ا دانس�ت. 
محمدحسین پويانفر درباره س��وگواره »تصوير دهم« گفت: واقعه 
كربلا داس��تاني  اس��ت كه همه چیز را در خود دارد، آنقدر كه اگر 
نويسنده اي داس��تاني درباره اين واقعه بنويس��د و حتي اسامي و 
اشخاص را تغییر دهد، باز هم پرفروش ترين و جذاب ترين اثر خواهد 
ش��د. اين فعال مذهبي- رس��انه اي با حضور در دبیرخانه سوگواره 
درباره حال و هواي كار كردن و حضور در فضايي كه با امام حسین)ع( 
و اتفاقات كربلا مرتبط اس��ت، گفت: اين مهم است كه حال آدم در 
اين فضا خوب باشد و به شخصه حال من در اين فضا خوب تر است. 
وقتي جايي حالت خوب باشد ديگر دلیلي براي اينكه رهايش كني 
نداري. گمش��ده  امروز آدم ها آرامش است و من در اين فضا آرامش 
دارم. پويانفر ادامه داد: به عقیده من كربلا داستاني  است كه همه چیز 
را در خود دارد، آنقدر كه اگر نويسنده اي داستاني درباره اين واقعه 

بنويسد و حتي اسامي و اشخاص را تغییر دهد، باز هم پرفروش ترين 
و جذاب ترين كتاب مي ش��ود. اين واقعه در خود رشادت، صداقت، 
گذشت، دموكراس��ي، آزادي و مردمداري دارد. بشر سال هاست به 
دنبال آزادي اس��ت و چه س��خني بالاتر از اينكه امام بگويد هر كه 
مي خواهد برود، برود. اين داستان هر آنچه بشر به دنبالش است را 
دارد و در كدام ماجرايي مي توان مشابه آن را يافت؟ وسعت عاشورا 
خیلي زياد است و هركس به اندازه ظرف خود مي تواند از آن بنوشد. 
او درباره اينكه كدام يك از جلوه هاي تولید اثر در اين حوزه مي تواند 
جذابیت بیشتري داشته باشد، گفت: هر اثري كه بتواند حس و حال 
خوبي را به مخاطب منتقل كند اثر خوبي  است. اينكه تولیدكننده 
بتواند همان احس��اس خوب خود را به مخاطب ه��م منتقل كند، 
ارزشمند است. او به فیلمس��ازان جوان نیز توصیه كرد: حال خوب 
نه به میلیاردها تومان پول نیاز دارد، نه دكور مي خواهد، نه نور و نه 
صوت خوب. يكي از مش��هورترين تصاوير محرم امسال از معتادي 
بود كه عزاداري مي كرد و همان حال خوب را به ديگران نیز منتقل 
مي كرد، كسي كه اين فیلم را گرفته بود نیز متوجه اين حس و حال 

بود و همین موجب اثرگذاري اين تصوير شد. 
دومین سوگواره فیلم كوتاه عاش��ورايي »تصوير دهم« به مديريت 
مجید مجیدي و دبیري محمد رهبر و با داوري مجید مجیدي، رضا 
میركريمي و نیما جاويدي به زودي برگزار خواهد شد و فیلمسازان 
تا 23 مهرماه مصادف با هش��تم ربیع الاول، ش��هادت امام حس��ن 
عسگري)ع( فرصت دارند آثار خود را در سايت اين رويداد به نشاني 
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     رویداد

     شعر

محمدصادق عابدیني     دریچه

گايه شديد يك سينماگر از وضعيت شبكه نمايش خانگي 

فرصت طلب ها شبكه نمايش خانگي را به زمين گرم زدند
الان دوره  كاسبي به اسم سينماست نه دوره  انديشه ورزي و فرهنگ  سازي، دليلش 

هم اين است كه داعيه دار پروژه هاي سينمايي، ويترين و بازيگران شده اند و نه حتي 
كارگردان ها

    سينما

   محمدصادق عابديني
انجمن سينماي انقاب و دفاع مقدس با سه دهه 
سابقه بي ترديد يكي از قديمي ترين انجمن هاي 
تشكيل شده در سينماي كشور است؛  انجمني كه 
سال۱370 براي حمايت از هنرمندان و سينماي 
دفاع مقدس جرقه تأسيس�ش زده شد و اكنون 
باس�ابقه 30 س�اله يكي از مهم تري�ن و مؤثرين 
دس�تگاه هاي تصميم گير در حوزه سينماس�ت. 
به تازگي نهمي�ن مدير انجمن س�ينماي انقاب 
و دفاع مق�دس با حك�م رئيس بني�اد فرهنگي 
روايت فتح منصوب شد. س�يدمحمد حسيني، 
منتقد و نويسنده سينما از جمله مديران هنري 
در ح�وزه سينماس�ت كه ع�اوه بر مس�ئوليت 
انجمن س�ينماي انقاب و دفاع مقدس، س�كان 
هدايت مجموع�ه جديد گ�روه فيلم و س�ريال 
بنياد فرهنگي روايت فت�ح را نيز بر عهده  گرفته 
اس�ت. »جوان« در گفت وگو با وي جوياي اهداف 
و برنامه ه�اي پي�ش روي انجمن ش�ده اس�ت. 
 وظيفه و مأموريت گروه فيلم و سريال 
بني�اد روايت فتح و انجمن س�ينماي 
انق�اب و دفاع مقدس چيس�ت و آيا 
اين دو مسئوليت در تضاد با يكديگر 

قرار ندارند؟
طبق صحبت ها و جلساتي كه صورت گرفت، مقرر 
شده است ان شاءالله به س��مت تولید سريال هاي 
انقلاب اسلامي و دفاع مقدس نیز پیش  برويم، البته 
در سال هاي گذشته اتفاقات خوبي در اين زمینه رخ  
داده مانند س��ريال »كیمیا« كه يكي از آثار بسیار 
خوب و برجس��ته در حوزه انقلاب اسلامي است، 
اما نگاه مان اين است كه بعضي از موضوعات دفاع 
مقدس نیاز به پرداخت سريالي دارند و نمي توان آنها 
را در قالب آثار سینمايي تولید كرد و سعي مي كنیم 
برخي از آثار ناظر بر سیما و البته در نمايش خانگي 
منتشر شود. امیدواريم بتوانیم سبد نمايش خانگي 
را متنوع كنیم، به  خصوص اينكه بعضي از مطالبات 
ويژه و خاص بحران هاي تاريخي در دل داستان هاي 
دراماتیكي و عاش��قانه هستند كه نیازمند كمك و 
جسارت نهادهاي مانند انجمن سینما مي باشند، 
از اين رو بخش سريال سازي ما در ارتباط ارگانیك 
با صداوس��یما و بخش نمايش خانگ��ي به فعالیت 
خودش خواهد پرداخت و ان شاءالله بخش پويايي 

در سال هاي آينده خواهد بود. 
 اولويت هايتان در حوزه انجمن سينماي 
انقاب و دفاع مق�دس و در گروه فيلم و 

سريال چيست؟
از نقاط ضعف س��ال هاي اخیر موض��وع فیلمنامه و 
متن آثار س��ینماي دفاع مقدس است كه ان شاءالله 

در دوره اخیر كلینیكي را ايجاد خواهیم كرد كه به 
فیلمنامه هاي دفاع مقدس خدمات رس��اني رايگان 
صورت گیرد كه حال يا در انجمن س��ینماي دفاع 
مقدس ي��ا در نهاده��اي ديگري خلق ش��ده از آنها 
حمايت ش��ود، البته برخوردمان نه به صورت سلبي 
و رد و قبول بلكه به  صورت حمايتي و كمك كردن 
براي ارتقای سطح متوني اس��ت كه به  صورت عام 
در حوزه دفاع مقدس و انقلاب اس��لامي بناست در 
اتمسفر سینماي ايران تولید شود، براي همین يكي 
از بخش هاي مهمي ك��ه در اين دوره حضور خواهد 
داش��ت، مس��تقیماً به فیلمنامه و به اصلاح، ارتقا و 
كمك به شكل گیري فیلمنامه قدرتمند در اتمسفر 

سینماي ايران خواهد پرداخت. 
 از نق�اط ضعف س�ينماي دف�اع مقدس 
فعاليت ها و مراودات بين المللي اس�ت، 
برنامه ش�ما براي ارتقا و ارتباط سينماي 
دفاع مقدس در حوزه بين الملل چيست؟
يكي از مهم تري��ن ضعف هايی كه در ش��كل دهي 
جريان سینماي دفاع مقدس وجود دارد، گران قیمت 
بودن فیلم هاي دفاع مقدسي است، به  عنوان  مثال 
هزينه تولید يك فیلم آپارتماني حدود 20میلیارد 
تومان است كه با شرايط موجود سینما قادر نیستند 
پول هاي خود را برگردانند، دلیلش هم اين است كه 
گیشه سینماي ايران با بالاترين راندمان هم سقفش 
حدود 40میلیارد مي شود و وقتي به اين سقف نگاه 
شود، قطعاً در گیشه بازگشت يك سوم را هم ندارد. 
حال تصور كنید اين فیل��م در فضاي دفاع مقدس 
هم باشد، با تعداد پرده هاي محدود و میزان فروش 
متوجه مي شويم كه در ضرر است! پس ما چاره اي 
نداريم جز اينكه به گس��تردگي بازار ن��گاه كنیم. 
نكته مهم اينكه س��ینماي دف��اع مقدس برخلاف 
سینماي هنري و اجتماعي چندان وجه كاركردي 
در جشنواره هاي دنیا ندارد. از طرفي اين سینما به  
شدت سینماي مردم گرايي است، مي توان به گیشه 
در سطح بین الملل فكر كرد و به نظرم وجهي از كمك 
انجمن سینماي دفاع مقدس به هنرمندان اين حوزه 
آن است كه تمام تلاشمان را انجام دهیم تا براي آثار 
دفاع مقدس بازاريابي بین الملل��ي انجام دهیم كه 

لااقل در منطقه و كش��ورهاي مقاومت رنگ پرده 
را به  صورت كاملًا حرفه ای ببینند. ما بايد با برخي 
كشورها مانند روسیه و چین به موضوعات مشترك 
فكر كنیم. به نظرم بخش بین الملل مي تواند فضاي 
تجاري سازي و پیوست تجاري آثار دفاع مقدس را 
منطقي كند و بسته تشويقي جدي ای باشد تا دوباره 
اين ژانر باصلابت در س��طح انقلاب اسلامي حضور 

جدي داشته باشد. 
 در خص�وص جش�نواره فيل�م مقاومت 
در حالي  كه ش�انزدهمين دوره اش سال 
گذشته برگزار شد، كمي توضيح دهيد؟  

ان ش��اءالله از دوره هفدهم رويكرد ما ناظر بر بازار 
خواهد بود و جشنواره تبديل به يك رخداد هنري 
شود كه در دلش بازار پرشوري را تعريف و اين بازار 
زمینه  فروش جدي آثار دفاع مقدس ايجاد كند، به 
ديگر سخن اينكه، جش��نواره تكمیل كننده پازل 
بخش بین الملل و بخ��ش تولید خواهد بود و ناظر 
بر اين فضا و تش��ويق كنشگران اصلي عرصه دفاع 

مقدس باشد. 
 آيا در قال�ب انجمن س�ينماي انقاب و 
دفاع مقدس براي حمايت و پشتيباني از 
پيشكسوتان حوزه سينماي دفاع مقدس 
كه بعضاً اين روزها اوضاع  و احوال مناسبي 

ندارند، برنامه خاصي دارد؟
موضوع پیشكس��وتان دفاع مقدس موضوعي است 
كه در فرهن��گ و نوع نگاه در جنگ و تفكر ش��یعي 
شكل  گرفته و وام دار عاشوراست و به نحوي مي توان 
گفت از آغاز و شكل گیري جريان عناصر كلي مانند 
حماسه شكست كه در ذائقه س��ینماي جنگ دنیا 
قابل فهم نبوده و مي توان گف��ت آغازگر اين جريان 
در س��ینماي جنگ دنیا، س��ینماي دفاع مقدس و 
پیشكسوتان اين عرصه هستند كه توانستند طعم 
سیرورت را در سینماي جنگ به ما بچشانند و بعضي 
از مؤلفه هاي سینماي جنگ دنیا را تغییر دهند. به 
نظرم در حوزه حمايت از پیشكسوتان تنها صحبتي 
كه مي توان داش��ت اين اس��ت كه تمام تلاشمان را 
انجام خواهیم داد در همان مس��یري كه دوس��تان 
ريل گذاري كرده اند، حركت كنیم و در طول مسیر 
از راهنمايي شان بهره لازم را ببريم. در واقع بايد فضا 
را بس��ته نكنیم و تمام تلاشمان را بكنیم كه تمامي 
عزيزاني را كه دل در گرو سرباز وطن به مثابه همان 

تعريفي كه فردوسي كرده اند، ياری كنیم.
 رئيس بنياد رواي�ت فتح از توليد بيش 
از 30فيلم سينمايي فاخر طي سه سال 
آينده خبر داده است، بفرماييد محتواي 
اين آثار و س�ازوكار تولي�دات چگونه 

خواهد بود؟
طرحي در انجم��ن و بنیاد فرهنگ��ي روايت فتح 
آماده و با استان ها نیز مطرح  شده است. اين طرح 
مبني بر بزرگداش��ت و اعزاز انسان هايی است كه 
كنش��گران اصلي عرصه مقاوم��ت و دفاع مقدس 
هستند. ما طي مكاتبه ا ي كه با استان ها داشته ايم 
از آنها خواس��ته ايم اين افراد را به ما معرفي كنند 
و ما به  عنوان متول��ي كار ارائه دهنده خدمات اين 
حرفه باشیم كه خوش��بختانه بعضي از مراحل به 
خوبی پیش رفته اس��ت و در حال تلاش هستیم 
تمام استان ها را فعال كنیم، البته كار بسیار سختي 
است اما من ايمان  دارم كه استعدادهاي ناشناخته 
فراواني در سراسر كشور وجود دارد و ما نیازمند اين 
هستیم كه اين فرهنگ فیلمسازي در حوزه دفاع 

مقدس را بسط و گسترش دهیم.

  هادي عسگري
مهدي كريمي، تهيه كننده، مدي�ر توليد و مجري طرح 
بس�ياري از آثار مهم س�ينماي ايران از جمله »به رنگ 
خدا«، »چ«، »آژانس شيش�ه اي« و »مهر مادري« است. 
وي در يك مصاحبه رس�انه اي انتقادات تن�دي را عليه 
وضعيت توليد در سينما و ش�بكه نمايش خانگي مطرح 
ك�رده و معتق�د اس�ت كاس�ب كارها و فرصت طلب ها 
ش�بكه نماي�ش خانگ�ي را ب�ه زمي�ن گ�رم زده ان�د! 
كريمي مي گويد: »اگر تاريخچه دو دهه اخیر سینما را نگاه 
كنید، متوجه مي شويد كه يك زماني تهیه كنندگي در سینما 
آداب و شرايطي داشت. از يك جايي به بعد قدرت سرمايه در 
تهیه كنندگي، عدم حمايت هاي واقعي در حوزه تولید و نفوذ 
صاحبان سرمايه، تولید فیلم را به سمتي ديگر كشاند، البته 

من بحث هايي مثل پولشويي را ناديده مي گیرم.«
وي در بخ��ش ديگ��ري از س��خنانش عنوان ك��رد: »الان 
دوره  كاسبي به اس��م سینماس��ت نه دوره  انديشه ورزي و 
فرهنگ  سازي در سینما، دلیلش هم اين است كه داعیه دار 
پروژه هاي سینمايي، ويترين و بازيگران در سینما شده اند و 
نه حتي كارگردان ها. بخش افسوس برانگیز آن هم اين است 
كه صاحبان فكر و انديش��ه يعني نويس��نده هاي سینمايي 
مهجورند و كار به جايي رس��یده كه اي��ده  ذهن يك بازيگر 
ممكن است خیلي سريع  تر به فیلم تبديل شود و فیلمنامه اي 
كه فیلمنامه نويسان سینما براي آن زحمت كشیدند و براي 
برگ برگ قصه خود تحقی��ق و پژوهش كردن��د، به تولید 
نمي رس��د. تصمیم گیري ه��ا در پلت فرم ه��ا و جريان هاي 
نمايشي آنقدر انحصاري شده كه ناگهان مي بینید يك كاري 
از ايده تا تولید شش ماه هم زمان نبرده ولي از آن طرف يك 
اثر شش سال معطل يك مجوز مي ماند تا به اجرا برسد. اينها 
همه تناقض هايي است كه پر از حرف و مسئله هستند. كپي 
بي خاصیت و ضعیف از فیلم هاي دس��ته دوم قبل از انقلاب 

جولان مي دهد.«
مدير تولید فیلم »آژانس شیش��ه اي« با اشاره به چگونگي 
گس��ترش ش��بكه نمايش خانگي گفت: »زماني كه شبكه 
نمايش خانگي دچار تغییر و تحول ش��د، دسترس��ي ها هم 
بیش��تر ش��د، توزيع و تكثیر بالا رفت، برنامه ها و فیلم ها در 

تیراژهاي میلیوني تكثیر مي شدند تا جايي كه رايت يك فیلم 
را بیش از يك میلیارد تومان مي خريدند ولي ناگهان آدم هاي 
فرصت طلب و كاسب ظهور كردند و به سمت تلِه فیلم هاي 
فله اي رفتند. آنها فیلم هايي را ساختند كه در مدت 10روز 
با يكس��ري بازيگر خاص ساخته مي ش��د و همین ها شبكه 
نمايش خانگي را به زمین گرم زدند، يعني كاري كردند كه 
آن اعتماد و عادت ش��كل گرفته در جامعه، به خاطر تولید 
كارهاي بي كیفیت و بي محتوا از بین رفت. از يك سو مردم 
بابت خريد اين آثار متضرر و ناراضي بودند و پولشان را بر باد 
رفته مي ديدند و از سوي ديگر اين اتفاق چنان بر شرايط كار 
تأثیر گذاشت كه رايت فیلم ها را حتي 50میلیون تومان هم 
به سختي مي ش��د، فروخت و آثار را با تیراژ بیش از 60هزار 
عدد هم نمي توانستید در بازار توزيع كنید. حال نكته اصلي 
اين است كه مديران و مسئولان اين آفت را قبلًا يك بار تجربه 
كرده و ديده اند كه دودش چطور به چشم جامعه رفت. الان 

چه كار مي كنند؟«
كريمي با انتق��اد از واگ��ذاري اختیارات وزارت ارش��اد به 
صداوسیما در حوزه ش��بكه نمايش خانگي بیان داشت: »از 
نظر من اين كار غلطي است كه سلیقه شبكه نمايش خانگي 
را زير قضاوت و سلیقه  تلويزيون ببريم. همین الان ببینید! 
تلويزيون چند كانال دارد؟ آي��ا نبايد به حد و اندازه خودش 
براي جذب مخاطب فكر كند و قانع باشد؟ چرا دست و دلش 
مي لرزد كه سريال در شبكه نمايش خانگي مخاطب بالايي 
گرفته و حالا چون بايد پاسخگوي محصولات كم كیفیت خود 
باشد، نمي تواند با ظاهر دلسوزي و با كنترل سلیقه مردم آن 

را زير پوشش خود بیاورد تا از فیلتر خودش رد شود.«

شاعر پاكستاني درباره علي لندي شعر سرود

 مي رسد از شهر ايذه 
قهرمان ديگري

علي لندي نوجوان ۱5ساله اى كه در شهر ايذه زندگي مي كرد، چند 
روز پيش در پي وقوع آتش سوزي در منزلي مسكوني و براي نجات 
دو زن حادثه ديده شجاعانه به قلب آتش زد و پس از چند روز بستري 
ش�دن در بيمارس�تان، روز دوم مهر۱۴00 جان خود را از دست داد. 
احمد شهريار، شاعر پاكستاني، شعري را براي علي لندي سروده است.

مي رسد پروانه وار آتش به جان ديگري
اين هم ابراهیم ديگر در زمان ديگري!

مثل ققنوسي كه از خاكسترش احیا شود
باز مي آيد به شكل نوجوان ديگري

عصر ابراهیم ها، دورِ سیاوش ها گذشت
مي رسد از شهر ايذه قهرمان ديگري

داستان عشق و ايثار و شجاعت هاي تو
هر كه خواهد گفت از تو داستانِ ديگري
چون ملك بهرِ نجات جان انسان آمدي

از زمانِ ديگري و از جهان ديگري
هر نفس بايد حواست جمع باشد، راهِ عشق

هر قدم دارد هواي امتحانِ ديگري.

در گفت وگوي »جوان« با رئيس جديد سينماي انقاب و دفاع مقدس مطرح شد

كلينيكي براي توليد فيلمنامه هاي دفاع مقدس
بازاريابي خارجي براي سينماي دفاع مقدس را در اولويت قرار خواهيم داد

ما بايد با برخي كشورها مانند 
روس��يه و چين ب��ه موضوعات 
مش��ترك فك��ر كنيم. ب��ه نظرم 
بخش بين الملل مي تواند فضاي 
تجاري سازي و پيوست تجاري 
آثار دفاع مقدس را منطقي كند


